
Kopsavilkums iedzīvotājiem  
 

Apspriešanās par ES zivsaimniecības politikas reformu 
 

KĀDA IR PROBLĒMAS BŪTĪBA? 

2002. gadā tika pārskatīta ES zivsaimniecības politika jeb kopējā zivsaimniecības politika, un to 
padarīja ilgtspējīgāku: 

• ieinteresētajām personām tagad ir vairāk iespēju ietekmēt politikas veidošanu, 

• lielu daļu zivju krājumu pašlaik apsaimnieko atbilstīgi visaptverošiem ilgtermiņa plāniem 
(nevis saskaņā ar īstermiņa plāniem, kā tas bija agrāk).  

Tomēr joprojām saglabājušās nopietnas problēmas: 

• strauji samazinās zivju krājumi. Pašlaik pārliecīgi nozvejo apmēram 80% no visām sugām, 
kas dzīvo ES ūdeņos. 

• ir pārāk daudz zvejas kuģu salīdzinājumā ar lomiem, ko var nozvejot, neapdraudot zivju 
sugu izdzīvošanu,  

• lielākā daļa ES dalībvalstu zvejas flotes vai nu nopelna ļoti maz, vai arī cieš zaudējumus. 
Tas ir papildu dzinulis nozvejot vairāk nekā atļauts,  

• lomi ir samazinājušies tik ļoti, ka Eiropa patlaban importē divas trešdaļas no vajadzīgā zivju 
daudzuma. 

KAS BŪS IEGUVĒJI UN KĀDS BŪS IEGUVUMS? 

Šī apspriešanās ir viena no zivsaimniecības politikas reformas sastāvdaļām. Reformas mērķi ir šādi: 

• atjaunot dabas resursus, 

• nodrošināt, ka zvejniekiem ir pieejami bagātīgi zivju krājumi, 

• panākt zivju pārstrādes uzņēmumu labāku konkurētspēju pasaules tirgū (novēršot izejvielu 
nepietiekamību, kas vērojama pašlaik),  

• saglabāt darbavietas zivsaimniecības nozarē,  
• patērētājiem nodrošināt augstvērtīgu zivju izvēli, kas ir plašāka nekā pašlaik, 

• dot mazumtirgotājiem un patērētājiem iespēju būt pārliecinātiem par to, ka zivis nākušas no 
labi apsaimniekotām, ilgtspējīgām zivsaimniecībām, 

• dažādot piekrastes reģionu ekonomiku. No tā ieguvēji būtu vietējie iedzīvotāji.  

 KĀPĒC JĀRĪKOJAS TIEŠI ES? 

• Zivis (un arī zvejnieki) neuzturas tikai vienas valsts jurisdikcijā. Tās dzīvo vienotā 
ekosistēmā, kuru nav iespējams efektīvi ietekmēt, katrai valstij rīkojoties atsevišķi. 

• Ja interešu grupas rīkosies nekoordinēti, no tā var ciest citu ieinteresēto personu iztika. 

• Tāpēc ES dalībvalstu valdības ir vienojušās, ka zivsaimniecība jāvada kopīgi un ka ar to 
jānodarbojas Eiropas Komisijai.   



KAS TIEŠI MAINĪSIES?  
Pašlaik nemainīsies nekas. Komisijas Zaļā grāmata ir tikai uzaicinājums ieinteresētajām personām 
izteikt viedokli par to, kā varētu uzlabot ES zivsaimniecības politiku. Izteiktos ierosinājumus ņems 
vērā, nākotnē izstrādājot konkrētus priekšlikumus. 
ES vēlas izvērtēt, vai zivsaimniecības politikā būtu vajadzīgas ievērojamas izmaiņas, piemēram, vai 
ir jāmaina 

• pašreizējā fiksēto nozvejas kvotu sistēma, ar kuras palīdzību zivju resursus sadala starp ES 
dalībvalstīm, 

• subsīdijas zivsaimniecības nozarei, 

• līgumi ar valstīm, kas nav ES dalībvalstis, 

• veids, kā pieņem lēmumus ES līmenī,  

• zivsaimniecības nozares atbildība par krājumu pārvaldību.  

KAD IZMAIŅAS VARĒTU STĀTIES SPĒKĀ? 

• Pēc apspriešanās procedūras un Eiropas Parlamenta un Padomes apstiprinājuma reforma 
varētu stāties spēkā 2013. gada 1. janvārī. 
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